

Fernando Palau S. en C.

BANQUEROS

Corresponsales del Banco de Barcelona (Sucursal) y Banco Hispano Americano

CALLE CLAVÉ, 34 : GRANOLLERS

Negociamos los cupones Interior, Exterior y Amortizable 4 % vencidos

Operaciones de Banca de todas clases : Negociación y cobro de efectos de comercio : Emisión de cheques : Órdenes de Bolsa : Negociación y cobro de cupones, etc., etc.

Autonomista de Dependientes del Comercio y de la Industria, dirigidas a los patrones para poner en práctica los nuevos salarios, ni un 10 por 100 cumplió lo que había prometido.

Y a renglón seguido saca la consecuencia de ser lógic la actitud de los obreros.

Tiene también elogios para los patrones y fustiga a los obreros.

Acabamos de oírle y no sabemos si defendió o combatió el lock-out; de modo que tan pronto se muestra partidario de la violencia como táctica para seguir el ideal común como no admite de ninguna manera este episodio de la lucha social.

Ante tales manifestaciones quedamos atónitos.

Después viene a decir que él es el primer sindicalista; pero que no admite el sindicalismo en el terreno de la coacción.

Por lo visto se siente en este momento liberal y no recuerda la coacción que está haciendo desde hace veinte años con su política de intransigencia.

Al hablar de que el Estado coacciona dentro del territorio ibérico a un organismo viviente se hace un lío que no sabe por dónde salir.

Sin duda el señor Cambó, no sabía si atacar el sindicalismo obrero o el sindicalismo patronal. Se inclina contra el obrero, acusándole de perturbador de la paz social, afirmando que su sindicalismo ha pervertido todo sentimiento humano.

Llama injusto querer obligar a los periodistas a una sindicación forzosa, como si la confección de un periódico fuera lo mismo que hacer una pieza de tejido.

Estas últimas palabras las pronunció en tono tan irónico, que más bien parecía una alusión al fabricante.

Se opone a la fijación de la jornada de ocho horas.

Añade que de los beneficios extraordinarios que obtenga el patrono, parte deben ir a parar en manos de los obreros, por lo que defiende la intervención del Estado en las fábricas y talleres.

Oír este párrafo y encendernos de cólera el rostro, fué todo uno, pues da coraje el pensar que fué Cambó quien se opuso al proyecto de ley de beneficios extraordinarios por la guerra.

Cambó autonomista, catalanista, regionalista, nacionalista y sindicalista, a su juicio dice: Que puede lograrse la solución del problema social con la Comisión mixta del Trabajo creada por el Gobierno y sólo pone como reparo que el Gobierno se haya retirado de ella.

Habla del comunismo, y para dar una idea del resultado de este régimen en Rusia, lee algunos datos, entresacados de periódicos oficiales rusos.

El conferenciante tuvo, además, algo nuevo. Desmintió lo que desde la Lliga nos viene diciendo que «hi-cap tothom».

Véase la muestra:

Canta un himno a la patria y a la religión y son suyas las siguientes palabras: «que sólo se salvarán los pueblos que crean en un mismo Dios, amen una misma patria y tengan ideales comunes.»

He aquí como nos entierra otras sentencias que otras veces le hemos oído.

Como creemos guardar todavía una chispa de memoria, recordamos sus propagandas de antaño en favor de la política alemana, y no comprendemos su atrevimiento de presentar ahora a esta nación, juntamente con el Japón, peligrosas a la industria y al comercio español.

En resumen; Cambó, con habilidad o sin habilidad, quiere llamar a cuentas a patrones y a obreros por los sucesos oficiales que preocupan al mundo entero, y se esfuerza por recabar la afirmación de una total inculpabilidad para los que no son patrones ni obreros.

Y a usted, señor Cambó ¿no hay nadie que le llame a cuentas?»

J. TORRAS CAMARASA

Aplaudimos sin reservas la valentía que entraña el anterior artículo.

Ni patrones ni obreros pueden ver en el señor Cambó más que a un vulgar *malabarista* de a barato.

RECALLS

«La Veu del Vallès», que a la falta de paper (?) també deu passar per la crisi de manca de redactors, s'entreté reproduint l'article poca-solta que publicà referent a la inauguració del Grup Escolar Pereanton; i no en té prou amb això, sinó que ens copia el *retall* amb que varem contestar-li desfent un seguit de inexactituds que en dit article hi gambejaven. Tot això, que ompla una plana, ho remata un petit comentari.

«Salvant la personalitat del senyor Tinent Coronel...»

«Viva el ejército!!... Ja cal que els *companys de causa* d'Olot no s'enterin d'això; o si no, us titllaràn d'anti catalans i fills descastats.

«... i alguns més que assistiren per obligació.»

Are ja confessen que hi varen assistir, com a personalitats, el Tinent Coronel i **ALGUNS MÉS.**

Però, ànimes de cantil, voldrien dir-nos, d'un sol cop, quins eren els personatges o personalitats de la vila que no varen concórrer a un acte de tanta transcendència? I perquè no afeigeixen també, de quina mena de manera són aquests *personatges* que a un acte cultural de l'importància d'aquell, i tant significatiu per al pervindre de Granollers, ni menys varen donar-se la molèstia de treure-hi el nas?

Hem tornat a repassar la llista de les personalitats que hi assistiren, i la de les que no (?);

i, francament, trobem, com abans, que només hi mancaven en Tardà, en Serra i Dachs i el Salamero.

Ah, vatúal, és veritat que no hi havia el *Sanyó Papet!*...

Dispensin!!!

....

De la mateixa «Veu del Vallès», i firmat per en Tomàs Benet:

«... la proverbial creença dels nostres aliats de que tot han d'esperar-ho del favor governatiu i de l'influència personal, han sigut causes que ens han portat amb un decaïment general de nostres energies, ...»

Això traduït a un llenguatge vulgar, vol dir que el Pep no afluixa la mosca... i que, per tant, la gent es cansa.

«Nosaltres, els nacionalistes, hi estem avessats a lluitar contra l'influència dels partits castijos i de les farándules caciquils.»

Ja en temps d'en Planas i Casals, senyor Benet?

«Hi ha qui pensa que un favor no dispensat l'hi dona dret a renegar del seu ideal.»

Què hi farem!... Els ferms *companys de causa* són així; és l'esperit de catalanitat que se sent aquí al Vallès... i arreu de Catalunya.

«... altres creuen que els representants deuen tenir les seves caixes particulars a disposició de les necessitats del poble i cotitzen llurs vots al que més garanties ofereix de bon pagador...»

Sí, sí, ja té raó, senyor Benet; el dia que la Lliga intenti fer eleccions sense quartos, no treurà ni un sol diputat. Vol dir això, oi?

«... i no s'en adonen de que amb tal actitud es converteixen, en el terreny de la ètica política, amb uns marxans del honor de la seva mare, qu'es Catalunya...»

Mosca! Ho fa molt fort, sanyó Benet! Titllar d'*arcabots* de la mare pàtria als *bons fills del terror!* No hi ha dret!!

«...altres pensen que sent regionalistes a Barcelona, poden imposar als seus feudals una determinada orientació contrària, perquè tal o qual persona els sigui o no simpàtica.»

Xoqui-la, senyor Benet. D'això s'en diu tirar dret; o si no, que ho digui aquell senyor feudal de Llerona, i tants i tants d'altres que n'hi ha per aquestes ruralies de Déu.

«...uns darrers fan pública afirmació de catalanisme si s'els permet caciquejar a l'usança espanyola, però renuncien o traeixen ses pròpies conviccions quan no s'els consent en que el seu caciquisme involucri el bon nom de tot català.»

Ansia, Manelal! Això és un retrat fidelíssim i acabat de tot *bon lliguero*. Però tingui compte que en Cambó no s'enteri de que diu això, o si no, li picarà els dits...

«La Lliga Regionalista de Granollers vol trencar aqueixos raigams que s'oposen al seu aveng; vol fondre aquest glaç que té coïbides totes les activitats i els sentiments dels nacionalistes vallesans, passant per sobre els amics»